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رئیس قوه قضائیه در دیدار با رئیس و معاونین صداوسیما:

محاکمات علنی به نفع قاضی و دستگاه قضایی بوده است

رئیس قوه قضائیه گفت: من به عنوان یک قاضی که تجربه برگزاری دادگاههای علنی را دارم میتوانم بگویم که برپایی

محاکمات علنی و انتشار مفاد آنها به نفع منِ قاضی و دستگاه قضایی بوده است.

رئیس قوه قضائیه گفت: من به عنوان یک قاضی که تجربه برگزاری دادگاه های علنی را دارم می توانم بگویم که برپایی محاکمات
علنی و انتشار مفاد آنها به نفع منِ قاضی و دستگاه قضایی بوده است.

به گزارش ایسنا به نقل از مرکز رسانه قوه قضائیه، حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای طی سخنانی در دیدار با رئیس و
معاونین سازمان صداوسیما، ضمن بیان اینکه ارتباط بیشتر قوه قضائیه و رسانه ملی و بالا رفتن اگاهی های حقوقی مردم به نفع
کشور و مردم است، اظهار کرد: ضرورت دارد کارگروهی مشترک و تخصصی میان قوه قضائیه و رسانه ملی تشکیل شود و این
کارگروه ضمن احصاء مشکلات و ظرفیت ها، به تعیین اولویت ها و راهکارها درخصوص مسائل فی مابین مبادرت ورزد؛ همچنین
ضروری است کمیته هایی زیرمجموعه این کارگروه نیز تشکیل شوند تا در آن کمیته ها، مسائل و موضوعات حوزه های مختلف

قضا و رسانه، با جزئیات و بصورت تخصصی بررسی و کاوش شوند.
رئیس دستگاه قضا گفت: نباید میان قوه قضائیه و رسانه ملی مرزی وجود داشته باشد؛ ما و صداوسیما اهداف کلان مشترکی
داریم که همان تحقق آرمان های نظام جمهوری اسلامی است؛ اعتقاد من آن است که یک مسئول نباید از رسانه بهراسد؛ باید
این فضا شکسته شود؛ من در مقاطع و مسئولیت های مختلف که با رسانه ملی و سایر رسانه ها گفتگو و مصاحبه داشتم تاکید

و تمایلم آن بود که سوالات چالشی از من پرسیده شود.
رئیس قوه قضائیه بیان داشت: سرمایه اصلی نظام ما و دستگاه های مختلف نظام از جمله قوه قضائیه و صداوسیما، مردم
هستند؛ نتایج کاسته شدن از اعتماد مردم نسبت به مسئولان و کارگزاران، واضح و مشخص است؛ در مسائلی مهم نیز ما با
دوگانگی هایی مواجه ایم؛ مهم آن است که میان این دوگانگی ها چگونه اجماع ایجاد کنیم که از یکطرف به افزایش عدالت

اجتماعی بینجامد و از سویی دیگر منتهی به کارهای خلاف واقع و ظاهرسازی نشود.
رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: داده های موجود در قوه قضائیه متکثر و متنوع است؛ این داده ها هم بصورت دیجیتالی است و هم
بصورت مکتوب؛ برخی قضات و حتی کارمندان ما نیز دارای اطلاعات و تجربیات ذی قیمتی هستند که ممکن است با گذشت زمان
از ارزش این اطلاعات کاسته شود؛ لذا ضروری است به شیوه های هنرمندانه از این اطلاعات و داده ها در راستای افزایش آگاهی
های حقوقی و قضایی مردم در جهت پیشگیری از وقوع جرم و سایر جهات، بهره گرفته شود؛ ما در این زمینه نیز آمادگی داریم تا
با صداوسیما همکاری های خود را گسترش دهیم و شما در رسانه ملی نیز برای بهره گیری و بکارگیری هر چه مطلوبتر این

اطلاعات و داده ها، راهکار ارائه دهید.
رئیس دستگاه قضا افزود: من از زمان ریاست آقای لاریجانی در صداوسیما بعنوان یک مسئول قضایی که ارتباطاتی با مجموعه
رسانه ملی داشتم تاکید می کردم که دست اندرکاران این رسانه می توانند از داده های متکثر و متنوع موجود در قوه قضائیه بهره
بگیرند؛ برخی از این داده ها که اتفاقاً حاوی مسائل قابل توجه و مفیدی در حوزه های آموزشی و سیاسی و رفع شبهه نیز

هستند در حال خاک خوردن می باشند و با گذشت زمان از اهمیت آنها کاسته می گردد.
محسنی اژه ای بیان داشت: من همواره تاکید داشته ام که باید در چارچوب قانون، مسائل را شفاف و روشن بیان کرد؛ هیچگاه

نگاه بخشی به موضوعات نداشته ام و بر کلان نگری تاکید دارم.
رئیس قوه قضائیه تصریح کرد: ما در برخی موضوعات مبتنی بر قانون اساسی جلو نرفته ایم و محدودیت هایی را در طول دهه ها و
سال ها ایجاد کرده ایم که تصور داریم این محدودیت ها به نفع ماست اما به اعتقاد من اگر نگوییم این محدودیت ها به ضرر ما
بوده، حداقل باید بگوییم به نفع ما نیز نبوده است؛ برای نمونه قانون اساسی تاکید دارد به غیر از چند مورد استثناء، دادگاه ها و
محاکمات، علنی باشد؛ اما در این زمینه قانون دست ما را بسته است؛ گفته می شود که دادگاه علنی باشد اما مفاد آن انتشار
پیدا نکند؛ من بعنوان قاضی ای که تجربه برگزاری دادگاه های علنی را دارم می توانم بگویم که برپایی محاکمات علنی و انتشار
مفاد آنها به نفع منِ قاضی و دستگاه قضایی بوده است؛ وقتی در اثر برپایی دادگاه های علنی، ضعف ها و استدلالات مشخص
شود، می توانیم در راستای رفع و تقویت آنها گام برداریم؛ از سویی دیگر دادگاه های علنی برای مردم هم از جهت آگاهی

بخشی و سایر جهات مؤثر بوده و برای بسیاری از افرادِ مورد محاکمه نیز بازدارندگی بیشتری از اعمال مجازات داشته است.
رئیس دستگاه قضا در ادامه با بیان اینکه قوه قضائیه باید ملجاء و پناه همه مظلومان و دادخواهان باشد، این سؤال را از مدیران
رسانه ملی مطرح کرد که چنانچه فردی متخلف یا مجرم، در قضیه ای ذیحق باشد و تظلم خواهی کرده باشد، آیا دستگاه قضایی
نباید به استیفای حق او مبادرت ورزد؟ آیا چنانچه قوه قضائیه در خصوص فرد مورد اشاره تحت تاثیر فضاسازی ها قرار گرفت و حق

او را استیفا نکرد، ظلم رخ نداده است؟ رسانه در این زمینه چه تکلیف و مسئولیتی دارد؟
رئیس قوه قضائیه اظهار داشت: عدالت مفهوم و مقوله ی بسیط و گسترده ای است؛ باید در همه عرصه ها و ساحت ها از جمله
در توزیع و تقسیم فرصت ها، عدالت را برقرار سازیم؛ گاهی تصور می کنیم که مشغول گسترش و بسط عدالت هستیم اما در

واقع در حال ظلم کردن می باشیم؛ لذا باید در این قبیل امور نهایت دقت و حساسیت را به خرج دهیم.
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پیش از سخنان رئیس قوه قضائیه، حجت الاسلام مصدق معاون اول قوه قضائیه با بیان اینکه تقویت رسانه ملی وظیفه همه ارکان
نظام از جمله قوه قضائیه است، اظهار کرد: امروز به وضوح شاهد تقویت رویکردهای مردم محور و تحول در سازمان صداوسیما
هستیم و دستگاه قضایی آمادگی دارد در حوزه جهاد تبیین و امیدآفرینی در جامعه در حوزه حقوق و قضا، نهایت همکاری و هم

افزایی را با سازمان صداوسیما به عمل بیاورد.
جبلی رئیس سازمان صداوسیما طی سخنانی اظهار کرد: حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای از متواضع ترین مسئولان
تاریخ جمهوری اسلامی هستند که بنده در طول خدمتم با انها برخورد داشته ام ایشان بدون کوچکترین ملاحظات مربوط به

جایگاهشان، همواره با فروتنی پذیرای نکات و مطالب ارائه شده از سوی دیگران بوده و هستند.
وی افزود: آقای محسنی اژه ای در سال جاری با پایه گذاری یک سنت حسنه و برخلاف تشریفات و پروتکل های مرسوم، مصاحبه
تلویزیونی مربوط به هفته قوه قضائیه را در سازمان صداوسیما انجام دادند و امیدواریم این روش و منش الگویی برای همه

مسئولان و دست اندرکاران باشد.
جبلی در ادامه، هویت محوری و عدالت گستری را دو رکن مهم در رویکردهای تحولی رسانه ملی عنوان کرد و گفت: ما در

سازمان صداوسیما سعی می کنیم که همه رویکردهای تحولی مان مبتنی بر اصول هویت محوری و عدالت گستری باشد.
جبلی با بیان اینکه «تبیین مفهوم عدالت در نظام اسلامی»، «معرفی دستاوردهای نظام در حوزه عدالت اجتماعی» و همچنین
«تقویت مطالبه گری عدالت در فضای جامعه»، در زمره برنامه ها و رویکردهای اصلی سازمان صداوسیما قرار دارند، عنوان کرد:
مرکز رسانه و روابط عمومی قوه قضائیه همواره در تهیه و تولید محتوا، کمک قابل توجهی را به سازمان صداوسیما انجام داده اند و

ما به سهم خود از این مساعدت ها قدردانی می کنیم.
رئیس سازمان صداوسیما در بخش دیگری از سخنان خود، ضمن اشاره به محتواهای ضداخلاقی و هنجارشکنی که طی ادوار و
سالیان گذشته از سوی رسانه های صوت و تصویر فراگیر منتشر می شد، اظهار کرد: یکی از ماموریت های جدید و بسیار مهم
رسانه ملی، تنظیم مقررات رسانه های صوت و تصویر فراگیر است و در این رابطه باید توجه داشته باشیم که صیانت و پاسداری از
سلامت و امنیت فرهنگی جامعه، از جمله مطالبات مشروع مردم محسوب می شود؛ ما به عنوان مسئولان و متولیان سازمان

صداوسیما انتظار داریم که قوه قضائیه در امکان تحقق این وظیفه، مساعدت لازم را به سازمان صداوسیما داشته باشد.
ابراهیم زادگان رئیس مرکز رسانه قوه قضائیه نیز در این نشست با اشاره به مرجعیت صداوسیما در عرصه رسانه ای کشور، بر

ضرورت هم افزایی هرچه بیشتر قوه قضائیه و سازمان صداوسیما در عرصه ها و حوزه های مختلف تاکید کرد.
جلیلی دبیر ستاد تحول رسانه ملی نیز در این نشست، بر ضرورت ارتقاء آگاهی های حقوقی جامعه از طریق رسانه ملی تاکید
کرد و گفت: یقینا چنانچه در موضوعاتی مانند «ارث» یا «خرید و فروش از طریق قولنامه» آگاهی های حقوقی جامعه با همکاری
قوه قضائیه و از طریق رسانه ملی افزایش پیدا کند، شاهد کاهش حجم پرونده های قضایی ناشی از این دو موضوع در مراجع

قضایی خواهیم بود.
وی افزود: ما در سازمان صداوسیما خواستار آن هستیم که سازوکاری برای افزایش دسترسی به پرونده های قضایی رسیدگی

شده و مختومه به ویژه در حوزه اقتصادی به وجود بیاید.
خدابخشی معاون سیاسی صداوسیما نیز در این جلسه ضمن اشاره به برخی از ابعاد طرح تحولی این معاونت که از ۲۰ ماه پیش

به اجرا درآمده است، خواستار مساعدت دستگاه قضا برای پخش تصویری جلسات دادگاه های مهم شد.
توافقات به عمل آمده میان مرکز رسانه قوه قضائیه و سازمان نیز در این نشست تصریح کرد: طبق  برمهانی معاون سیما 
صداوسیما، پروژه های ساخت سریال و تولید آثار کوتاه و آموزشی با محوریت موضوعات حقوقی و قضایی را در دستور کار قرار داده

ایم.
از پیش دستگاه قضا در ساخت «تقویت نگاه به حوزه رسانه در دانشگاه علوم قضایی و خدمات اداری»، «مساعدت بیش 
مستندهای پیشگیرانه و تبیینی در رسانه ملی»، «در نظر گرفتن پیوست رسانه ای برای کلیه اقدامات قضایی»، «فراهم کردن
بستر و شرایطی از سوی عدلیه برای ایفای نقش موثر و فوری ساترا در حوزه تنظیم گری رسانه های صوت و تصویر فراگیر»،
«برگزاری تورهای رسانه ای جهت آشناسازی اصحاب رسانه با قابلیت های نوین دستگاه قضا» و «برقراری جلسات مشترک
دادستان های سراسر کشور با اصحاب هنر و رسانه»، از دیگر درخواست های معاونان و مسئولان سازمان صداوسیما در جلسه

امروز با رئیس قوه قضائیه بود.
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